
اقتصادی
صفحه 4

پنج شنبه ۲ دی ۱۳۹۵ 
۲۲ ربیع الاول ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵۱۷

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی خبر داد

افزایش شدید قیمت گوشت در بازار

قیمت بازارنوع سکه
1/145/000سکه تمام طرح جدید
1/125/000سکه تمام طرح قدیم

605/000نیم سکه
322/000ربع سکه

200/000گرمی
112/843هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4010دلار
4260یورو
4940پوند

1185لیر ترکیه
1115درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

بر خلاف وعده های مسئولان دولت

کوتاه اقتصادیقیمت دلار از مرز 4000 تومان هم گذشت

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی از افزایش قیمت گوشت قرمز خبر 
داد و گفت: دولت باید هر چه سریع تر اقدام به تنظیم بازار کند.

علی اصغر ملکی در گفت وگو با مهر شــرایط بازار گوشت گوسفندی را بسیار 
نامطلوب عنوان کرد و مدعی شد: در بازار اصلا دام یافت نمی شود و ما با افزایش 

قیمت گوشت مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه طی هفته های اخیر، در هر هفته قیمت گوشت گوسفندی 
بین 500 تا 1000 تومان افزایش یافته اســت، افزود: از روز شــنبه تاکنون نیز 
قیمت گوشت گوسفندی 1000 تومان افزایش یافته و با شرایطی که وجود دارد 

به احتمال زیاد، این کالا گران تر می شود.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی ادامه داد: در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم 
شقه بدون دنبه عرضه به مغازه دار بین 34 تا 35 هزار تومان و عرضه به مشتری 

بین 38 تا 39 هزار تومان است.
ملکی درباره دلایل شرایط به وجود آمده نیز توضیح داد: همیشه وقتی در این 
فصل از سال و با نزدیک شدن به انتهای سال، عرضه دام کم می شود؛ بنابراین ما 

نیاز به واردات داریم تا شرایط بازار بهبود یابد و اوضاع بدتر نشود.
وی افزایش قیمت دلار را نیز مورد اشاره قرار داد و افزود: همین مسئله باعث 
شــده قاچاقچیان برای خروج غیرقانونی دام از کشــور انگیزه زیادی پیدا کنند و 

قاچاق زیاد شود.
وی با تاکید بر اینکه مسئولان باید توجه جدی به مسئله تنظیم بازار داخلی 
داشــته باشــند، افزود: مدتی قبل، دولت اقدام به واردات گوشت از آسیای میانه 
کرده بود که در حال حاضر به دلیل شرایط نامطلوب جوی و ایجاد یخبندان در 

جاده ها، حمل و نقل سخت شده و روند واردات کند شده است.

علی رغم وعده های وزیر راه

پاییز هم گذشت و ایرباس نیامد!
با وجودی که مسئولان وزارت راه، روزهای آخر پاییز را به 
عنوان موعد نهایی انعقاد قــرارداد خرید هواپیماهای ایرباس 
اعلام کرده بودند، اما زمستان هم فرا رسید و این وعده ها برای 

چندمین بار عملی نشد.
به گزارش تسنیم، سال گذشته در پی سفر رئیس جمهور به فرانسه 
و امضای تفاهمنامه با شــرکت ایرباس برای خرید هواپیما، وزیر راه و 
شهرسازی در یک برنامه زنده تلویزیونی وعده 20 روزه را برای امضای 
قرارداد نهایی خرید 118 فروند ایرباس داد و گفت:  پیش قرارداد خرید 
118 هواپیمای ایرباس به ارزش 10/5 میلیارد دلار امضا شد که این اقدام 
گامی بزرگ در جهت تحول ناوگان هوایی کشور است. پیش قراردادهایی 
که به تنظیم و امضاء رسیده توسط هما صورت گرفت و تأمین بیشتر 
هواپیما بعد از این باید توسط شرکت های خصوصی انجام پذیرد. پس  
از امضای پیش قرارداد باید مراحل قانونی طی شود، دو طرف 20 روز 

کاری مهلت دارند تا به قرارداد نهایی دست یابند.
مدیرعامــل هما یک روز بعد از اظهارات آخوندی از تامین فاینانس 
هواپیماهای ایرباس توسط بانک های اروپایی خبر داد و گفت: ایرباس و 

بانک های اروپایی برای تامین فاینانس این خرید تعهد داده اند.
پرورش با بیان این که هواپیماهای ایرباس طی هشت سال تحویل 
ایران می شود، یادآور شد:  5 تا 8 فروند از هواپیماهای نو خریداری شده 
از ایرباس طی ماه های باقیمانده از سال 2016 میلادی تحویل هواپیمایی 

جمهوری اسلامی ایران می شود.
در ادامه و در اواخر اسفندماه سال 94 وزیر راه و شهرسازی از نهایی 
شدن قرارداد ایرباس در بهار سال جاری خبر داد و گفت: پیش قرارداد 
خرید 118 فروند هواپیمای ایرباس در ســفر رئیس جمهوری به امضا 

رسید و قرارداد نهایی آن فصل اول 95 منعقد می شود.
با این حال اواســط فروردین ماه امســال فخریه کاشان قائم مقام 
وزیر راه و شهرسازی گفت: قرارداد خرید 118 فروند هواپیمای ایرباس 
خردادماه امسال نهایی می شــود، می توانیم قرارداد خرید 118 فروند 
ایرباس را اردیبهشت 95 نهایی کنیم، اما در مذاکرات با ایرباس دست بالا 
را گرفته ایم و هر شرایطی را قبول نمی کنیم و تحت فشار نخواهیم بود.

با گذشــت فصل بهار و عملی نشدن وعده ها، اوایل مردادماه امسال 
وزیر راه مجددا از پیشرفت مذاکرات مثبت با مسئولان ایرباس خبر داد 
و گفت:  تا امروز بیش از 10 هیئت در رده های ارشد به مذاکراتی برای 
مباحث مهمی همچون تنظیم قرارداد دریافت قطعات داخلی، موتوری، 
خدمات پس از فروش و امکانات رفاهی داخل هواپیماهای مورد معامله 
از ایرباس در حال مذاکره بوده و هستند که احتمال می رود 3 یا 4 هفته 

آینده نتایج این مذاکرات قطعی شود.
آخوندی وعده ای مشــروط را برای ورود هواپیماهای ایرباس داد و 
تأکید کرد: اواخر پاییز امســال در صورتی که مجوزهای لازم از سوی 
اوفک صادر شود، اولین سری از هواپیماهای ایرباس وارد کشور می شود.

وعده آخر پاییز
در آخرین مورد هم قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با اعلام توافق های 
نهایی با ایرباس، از انعقاد قرارداد در اواسط هفته ای که گذشت )3 روز 

پیش( خبر داد!
اصغر فخریه کاشان 23 آذر ماه در گفت وگو با ایلنا، با بیان این که 
اواســط هفته آینده قرارداد خرید هواپیما از ایرباس در تهران به امضا 
می رســد، گفت: با این شرکت برای خرید هواپیما به توافق های نهایی 

رسیده ایم.
با این حال وعده عباس آخوندی برای ورود هواپیما در اواخر پاییز نیز 
به سرنوشت وعده های بی سرانجام قبلی وی دچار شد. به نظر می رسد 
مشکلات پشت پرده ای در این رابطه وجود دارد که برخلاف تمام شعارها 
در خصوص اطلاع رسانی شفاف، از دید مردم پنهان نگاه داشته شده است.
با نزدیک شــدن به انتخابات، پرواز حتی یک فروند هواپیما از آن 
118 مورد در آسمان کشور، برای دولتی که همه وعده هایش را با برجام 
بر باد داده اســت غنیمت خواهد بود! ولی تا امروز واقعیت این است که 

وعده وزیر راه و شهرسازی یکبار دیگر بی سرانجام ماند.
بوئینگ هم مثل ایرباس

البته ماجرای خریدهای گرانقیمت و البته بی سرانجام وزارت راه دولت 
یازدهم به خرید از شرکت ایرباس محدود نمی شود. حدود 45 روز پس 
از وعده آخوندی در بهمن پارسال بود که فخریه کاشان، قائم مقام وی 
در امور بین الملل از آغاز مذاکره با بوئینگ برای خرید هواپیما خبر داد.

اما این روزها خبرها حاکی از آن است که فشارها بر قرارداد بوئینگ 
در آمریکا در حال افزایش است تا جایی که یک مقام ارشد کنگره آمریکا 
گفته اســت: راه های جلوگیری از ورود بوئینگ ها به ایران بسیار بیشتر 

از راه های اجرای این قرارداد است.
به گزارش فارس به نقل از ویکلی استاندارد، قانونگذاران آمریکایی 
اعلام کرده اند علی رغم اینکه در توافق هســته ای اجازه فروش هواپیما 
به ایران داده شــده است، هیچ تضمینی از دولت اوباما بر مبنای توقف 
همکاری ایران ایر در کمک به ســوریه و فعالیت های مشــابه دریافت 

نکرده اند.
کارشناســان حوزه ایران اعتقاد دارند دولت ترامپ هم در بازبینی 
توافق هســته ای راه های اعمال تحریــم را پیدا کرده و از اجرای توافق 

بوئینگ جلوگیری خواهد کرد.
در همیــن رابطــه مارک دوبوویتــز، مدیر اجرایی بنیــاد دفاع از 
دموکراسی، معتقد است دولت ترامپ راه های بیشماری برای جلوگیری 
از اجــرای قرار داد فروش هواپیما به ایران از ســوی ایرباس و بوئینگ 

خواهد داشت.
اما بر اســاس ایــن گزارش، مقامات ایرانی تهدیــد کرده اند که در 
صورت نقض قرارداد بوئینگ و ایران ایر، اقداماتی تلافی جویانه را انجام 

خواهند داد.
این اظهارات ایرانی ها با توجه به اقدامات کنگره آمریکا برای متوقف 
کــردن اجرای قرارداد فروش هواپیماهــای بوئینگ و افزایش احتمال 

شکست این قرارداد با روی کار آمدن ترامپ صورت گرفته است.

مدیرعامل شرکت بیمه البرز:

شرکت های خارجی بعد از برجام 
فقط می آیند و می روند

مدیرعامل شرکت بیمه البرز در خصوص حضور شرکت های خارجی 
بعد از برجام گفت: درحال حاضر مذاکرات با شرکت های خارجی فراوان 

است و آنها فقط می آیند و می روند.
سیدرسول تاجدار در گفت وگو با نسیم، درباره تاثیر پسابرجام بر صنعت بیمه 
و عقد قرارداد با شــرکت های بیمه ای خارجی هم گفت که شــرکت بیمه البرز، 
همانند سایر شرکت های بیمه ای موجود در کشور بوده و در حال حاضر مذاکرات 

با شرکت های خارجی فراوان است و آنها فقط می آیند و می روند.
وی توضیح داد که شیوه حضور شرکت های بیمه ای خارجی در ایران به سه 
دسته تقسیم می شود که خرید سهام شرکت های بیمه ای موجود در کشور، ایجاد 
دفاتر ارتباطی در ایران و ثبت شــرکت خارجی در ایران در زمره این ســه شیوه 
بوده که در حال حاضر، فقط شــرکت های خارجی دفاتر ارتباطی در ایران ایجاد 

کرده اند که به معنی جذب پرتفو در صنعت بیمه کشور نیست.
به گفته تاجدار، شرط پذیرش پرتفوی از خارج کشور در صنعت بیمه منوط 
به داشتن رنکینگ بین المللی شرکت های داخلی بوده در غیر این صورت بهای 

تمام شده خدمات بیمه ای به صورت جدی افزایش می یابد.
مدیرعامل شــرکت بیمه البرز، گفت که صنعت بیمه ایران قبل از تحریم ها 
هم واگذارکننده و انتقال دهنده ریسک به خارج از کشور بوده زیرا حجم صنعت 

بیمه ایران بسیار کوچک است.
تاجدار گفت که کل سرمایه و ذخایر شرکت های بیمه ای نزدیک به 35 میلیارد 
دلار بوده که این رقم در معیارهای جهانی بسیار کوچک است و بازدهی صنعت 

بیمه کشور زیر 12 درصد است.
وی اذعان داشت که در حال حاضر هیچ کسی انگیزه لازم برای سرمایه گذاری 
در صنعت بیمه کشور را نداشته و گفت که در شرایط پسابرجام، در زمینه پذیرش 

ریسک از خارج هیچ اتفاق خاصی نیافتاده است.

تسلیت
همکار محترم جناب آقای محسن امینی

درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض می نمائیم.
میرسید- علیزاده- پهلوانی- حاجی نژاد- جانعلی زاده- 
پرویز احمدی- آهنگری- ابراهیمی- انصاری- کربلائی- 
سلطانی- حسن کارخانه- بزرگدوست- درزی- امانی- 

حاجیلو- کریمی- حیدری- تکلو- آزاد- کشور

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شــبکه کابل در مرکز مخابرات 
شهدای چیتگر از تاریخ 2 آذر ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین 
در مرکز مخابرات شهدای چیتگر با پیش شماره های 4418، 4419، 4478، 
4479 در محدوده جاده مخصوص کرج، ویلاشهر، ابتدای چهل ونهم، اتوبان 

کرج به مدت 48 ساعت با اختلال همراه است.
* رئیس اتحادیه صنف فناوران رایانه با بیان اینکه 98 درصد کالای 
قاچاق IT در فروشگاه های اینترنتی است، گفت: از سال آینده فقط 
شرکت هایی که نماد گارانتی را دریافت کنند حق ارائه خدمات پس 
از فروش را دارند. به گزارش فارس، سیدمهدی میرمهدی در نشست 
خبری با موضوع گارانتی، بر ساماندهی خدمات پس از فروش در 
حوزه بازار فناوری اطلاعات و کالاهای دیجیتال از سوی این اتحادیه 
تاکید کرد و گفت: بر اســاس قانون حمایت از فروشندگان، تنها، 
شــرکت هایی که دارایی نماد گارانتی هستند اجازه ارائه خدمات 
به مشــترکان را دارند. وی اظهار داشت: سایت های فروشگاهی 
از امسال باید زیر نظر اتاق اصناف فعالیت کنند و از بالغ بر 8000 
سایت فروشگاهی، تنها تعداد کمی از آنها مجوز دریافت کرده اند.

* دومین همایش علمی و آموزشی امنیت اطلاعات بانک انصار برگزار شد. 
بــه گزارش اداره کل روابط عمومی و تبلیغات بانک انصار در این همایش 
ابتدا ابراهیمی مدیرعامل بانک انصار به ارائه گزارش از فعالیت های بانک در 
حوزه فاوا پرداخت و گفت: استفاده از شبکه های اجتماعی در دنیای امروز 
اجتناب ناپذیر و در دهه های گذشته تلفن همراه و شبکه های اجتماعی به 
جزیی از زندگی روزمره و تجاری مردم تبدیل شده اند. مدیرعامل بانک انصار 
پس از آن، به نفوذ روزافزون این شبکه ها در عرصه های گوناگون و به ویژه 
شبکه بانکی اشاره کرده و گفت: چرخش شبکه بانکی به سوی بانکداری 
مجازی و بانکداری اجتماعی هر روز پرشتاب تر می شود و موضوعاتی مانند 
بانکــداری اجتماعی، پول مجازی و بانکداری مجازی به کلیدواژه های این 
عرصه تبدیل شــده اند. ابراهیمی در فراز دیگر سخنان خود به تهدیدهای 
امنیتــی این حوزه اشــاره کرد و افزود: با وجود همه این پیشــرفت ها و 
دگرگونی ها و صرف هزینه های بسیار زیاد در ایجاد زیرساخت های فناوری 
اطلاعات، تهدید ها، مخاطرات و آسیب های موجود در بانکداری الکترونیک 
و این شــبکه ها از جمله موضوع مهم »احراز هویت« بسیار جدی است و 
ما باید برای امنیت خود در شبکه های اجتماعی و بسترهای مالی و پولی 
اولویت قائل شویم.غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور 
هم دومین ســخنران مدعو همایش با اشــاره به عناصر و مفاهیم کلیدی 
در نظام پدافند غیرعامل کشور، حفاظت، مصون سازی و پایداری در برابر 
تهاجم را به عنوان مراحل مهم در پدافند غیرعامل دانست. او همچنین با 
اشاره به مقوله پول و تغییر ماهیت آن، پول سایبری و بیت کویین را حوزه 
جدیدی در پدافند غیرعامل نامید و از تغییر ماهیت تهدیدها سخن به میان 
آورد و گفت: در گذشته تکنولوژی نظامی مهم ترین تهدید برای کشورها 
بود و امروز تکنولوژی اطلاعات مهم ترین برگ برنده کشورها و بزرگترین 
تهدید برای آنها به شــمار می آید. سیدابوالحسن فیروزآبادی دبیر شورای 
عالی مجازی و حجت الاسلام حمید شهریاری معاون فناوری قوه قضائیه 

هم از دیگر سخنرانان این همایش بودند.

یک رســانه حامی دولت با 
انتقاد از اعلام رشد اقتصادی بالا 
برای رو به راه نشان دادن اوضاع 
معیشتی مردم، نسبت به منتشر 
نشدن جزئیات این ادعای دولت 

انتقاد کرد.
پس از واکنش های کارشناسان 
بــه اعلام رشــد 7/4 درصدی برای 
نیمه نخســت ســال جاری و بعد 
از آنکــه در گــزارش اولیه صندوق 
بین  المللی پول درباره اقتصاد ایران 
در سال 95 هم اثری از این رقم نبود، 
رسانه های حامی دولت نیز خواستار 
ارائه مستندات رشد اقتصادی شدند.
در همین رابطه خبرگزاری ایسنا 
در واکنــش به اظهارات مســئولان 
دولت در هفته گذشته گزارش داد: 
رشد اقتصادی اعلامی اخیر که بیانگر 
جهش قابل توجه در این شاخص بود 
این روزها به یکی از پرحاشیه ترین 
شــاخص های اقتصادی تبدیل شده 
است؛ روالی که هر چند جدید نیست 
و پیشــینه آن بیانگــر واکنش های 
متفاوت نسبت به آمار و ارقام اعلامی 

دولت هاســت. به ویژه زمانی که از 
به راه نشان  حدی بیشتر اوضاع را رو 
داده و با فضای حاکم بر معیشــت 

مردم منطبق نیست.
در ابتدای هفتــه جاری رئیس 
جمهــوری و در فاصلــه ای کوتــاه 
بانک مرکزی از رشد اقتصادی 7/4 
درصدی ثبت شده تا پایان شش ماهه 
اول سال جاری خبر دادند، رقمی که 
در نگاه اول و در مقایسه با دوره های 
قبل تامل برانگیز به نظر رســیده و 
برخی مســائل پیرامون موجب شد 
که چندان از نظر برخی واقعی به نظر 
نرسد، مواضعی که روند گزارشگری 
مراجع آماری در آن بی تقصیر نبود.
این رسانه حامی دولت با یادآوری 
پنهان کاری ســوال برانگیز دولت در 
ارائه آمار رشــد در سال 94، نوشت: 
بانک مرکزی که در ســال گذشته 
به هیچ عنوان رشــد را اعلام نکرده 
بود، در ســال جــاری تنها به اعلام 
نرخ بســنده کرده و هیچ گونه عدد 
و رقمــی از تغییــر در بخش هــای 
اقتصادی از جملــه صنعت، معدن، 

نفت، کشــاورزی، خدمات و یا سایر 
بخش های تاثیرگذار بر رشد اقتصادی 
منتشر نشده و این موضوع به ابهامات 
و شــائبه ها درباره  نرخ 7/4 درصدی 
افزوده اســت، چرا که این برخلاف 
روال گذشــته بانک مرکزی بوده و 
این بانک در سال 1393 هربار رشد 
اقتصــادی را با جزئیــات کامل آن 
منتشر کرده اســت. اما برای بهار و 
تابستان امسال اینگونه نبود و فضا را 
در ابهام بیشتری فرو برده و شرایط  
را برای تشــدید گمانه زنی ها درباره 
آمارسازی و یا رشد غیرواقعی تسهیل 

کرده است.
ایسنا با استناد به سخنان برخی 
نمایندگان مجلس نوشــته اســت: 
ایــن نمایندگان معتقدنــد که هر 
حرف غیراصولی در اعلام آمار رشد 
اقتصادی و سایر شاخص ها می تواند 
یک برداشت سیاســی و انتخاباتی 
داشــته باشد. از این رو از رئیس کل 
بانک مرکزی خواسته اند تا به مجلس 
آمده و درباره آماری که اعلام کرده 
توضیح دهد. آنها اعلام کرده اند که 

این ارقام زمانی مفهوم پیدا می کند 
که آثارش را در توســعه اقتصادی و 
منافع آن در زندگی و ســفره مردم 
نشــان دهد، ایــن نمایندگان حتی 
بحث آمارســازی را مطرح می کنند 
و می گویند متاســفانه در کشور ما 

آمارسازی کار سختی نیست.
بر اســاس این گــزارش، به هر 
صورت فضای نامطلوب ایجاد شــده 
به دنبال اعلام آمار رشــد اقتصادی 
در روزهای اخیر اکنون برای بهبود 
به انتشار جزئیات کامل از تغییرات 
در بخش های مختلف اقتصادی که 
عامل رقم خوردن رشد 7/4 درصدی 
اقتصاد در نیمه اول سال جاری بودند، 
نیاز دارد. آماری که باید دولت و بانک 
مرکزی در مورد انتشار آن به توافق 
رســیده و بــه گمانه زنی ها و فضای 

مبهم فعلی پایان دهند.
از ســوی دیگــر، بحــث منابع 
اقتصادی  رشد  برای  سرمایه گذاری 
7/4 درصدی هم از جمله ســوالاتی 
اســت که در رابطه بــا این موضوع 
مطرح است. برخی نمایندگان تاکید 

دارند اگر قرار اســت چنین رشدی 
ثبت شــود باید حداقــل 800 هزار 
میلیارد تومــان نقدینگی جدید در 
اقتصاد تزریق شده باشد، اما اکنون 
چنین منبع بزرگی هرگز به اقتصاد 
ما وارد نشــد. از ایــن رو این میزان 
رشد با توجه به وضعیت اقتصادی و 
مشکلات عدیده ای که در آن وجود 
دارد به هیچ وجه قابل لمس نیست 
به بیان دیگر شــرایط اقتصادی به 
گونه ای نبوده که بتوان چنین رشدی 
را بدون رشــد آثار آن ملاحظه کرد. 
این اظهارات در حالی  عنوان می شود 
کــه البته خود دولت نیز بارها اعلام 
کرده برای دستیابی به رشد اقتصادی 
هشت درصدی که برای هر سال در 
برنامه توسعه پیش بینی شده است 
ســالانه حداقل 800 هزار میلیارد 

تومان منابع لازم است.
این رشد بوی نفت می دهد

در همیــن رابطــه و در ادامــه 
واکنش های کارشناســان و فعالان 
اقتصادی به کیفیت رشد مورد ادعای 
دولت، رئیس کنفدراسیون صادرات با 

اشاره به افزایش صادرات نفت و گاز و 
قیمت دلار گفت: بخش بیشتر از رشد 
اقتصادی مربوط به نفت و گاز است.
محمد لاهوتــی در گفت وگو با 
فارس در مورد رشــد اقتصادی 7/4 
درصدی نیمه اول امســال، گفت: با 
توجه به افزایش صادرات نفت و گاز 
و همچنین کمک  16 هزار میلیارد 
تومانی دولت بــه صنایع کوچک و 
متوسط این رشد دور از ذهن نیست. 
صادرات  کنفدراســیون  رئیس 
افزود: اما بخش بیشــتری از رشــد 
اقتصــادی مربوط به حــوزه نفت و 
گاز بوده و می توان گفت که رشــد 

اقتصادی بوی نفت می دهد.
عضــو هیئت نماینــدگان اتاق 
تهران با اشاره به اینکه رشد اقتصادی 
کمتر تأثیر خودش را در بخش های 
صنعتی کوچک و متوســط نشــان 
داده، بیان داشت: همین موضوع هم 
باعث ایجاد این شــائبه شده که آیا 
رقم رشد 7/4 درصدی اعلام شده از 
سوی دولت برای رشد اقتصادی نیمه 
نخست امسال درست است یا خیر؟

خبرگزاری حامی دولت:

آمار رشد اقتصادی با فضای حاکم بر معیشت مردم منطبق نیست

با وجود چشم انتظاری میلیون ها نفر صورت گرفت

پیشرفت نیم درصدی ماهانه طرح مسکن مهر در دولت یازدهم!

و  برنامه  کمیسیون  عضو 
بودجه مجلس لایحه تسهیلات 
1/5 میلیارد دلاری اشــتغال 
پایانی  در سال  روســتائیان 
دولت یازدهم را دارای شبهه 

سیاسی دانست.
مهرداد لاهوتی در گفت وگو با 
فارس، با اشاره به لایحه برداشت 
یــک و نیــم میلیــارد دلاری از 
صندوق توسعه ملی برای پرداخت 
تسهیلات اشتغال روستائیان اظهار 
داشــت: چند ایراد به این لایحه 
وارد اســت، اول اینکــه صندوق 
توســعه برای پرداخت های ارزی 
البته اینکه  محدودیت نــدارد و 
روســتاها توان جذب ارز ندارند، 
بنابراین باید این اعتبار به صورت 

ریال باشد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با اشــاره به ماده واحده 
لایحه مذکور مبنی بر استفاده از 
معادل ریالــی یک و نیم میلیارد 

دلار تصریــح کرد: طبــق ابلاغ 
سیاست های مقام معظم رهبری 
درباره صندوق توسعه ملی، برای 
بخش کشاورزی و صنعت نهایتاً دو 
تا 10 درصد به صورت ریالی حق 
استفاده وجود دارد که از این سهم، 
نمی توان  بنابراین  شده،  استفاده 
رقم ریالی جدیدی در نظر گرفت.
لاهوتی با اشــاره بــه اینکه 
ســخنگوی دولت عنــوان کرده 
بود چنین پیشنهادی را به مقام 
معظم رهبری ارائه کرده و ایشان 
نظــر مثبت دارند، گفــت: البته 
شنیده ایم که ایشان مطرح کردند، 
اگر مجلس نگاه مثبت به موضوع 
داشته باشد، می توان در این باره 

نظر داد.
این نماینده مجلس تأکید کرد: 
طرح دولت در رابطه با اشــتغال 
روســتائیان خام بوده و شبهات 
زیادی به آن وارد است و جزئیات و 
مفاد آن قطعاً در کمیسیون برنامه 

و بودجه، مشخص خواهد شد، زیرا 
نمی تواند  ملی  توســعه  صندوق 
از روســتائیان  با حجم عظیمی 
روبه رو باشــد، بنابراین بانک های 
عامل شــیوه استفاده، بخش های 
موردنیاز تسهیلات و چگونگی و 
اجزای آن به تفکیک و ریز تعیین 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه نگاه مجلس 
به این موضوع مثبت است، عنوان 
کرد: این سؤال مطرح می شود که 
چرا دولت در سال اول عمر خود 
چنین پیشنهادی نداده و در سال 
پایانی به دنبال اشتغال روستائیان 
اســت، بنابراین شبهه سیاسی به 
این لایحه وارد است و اینکه چرا 
با یک حکم کلی و بدون شفافیت، 
کرده  اعتباری  چنین  درخواست 
اســت. اجازه نمی دهیم با حکم 
کلی به اسم روســتائیان، احیاناً 

منابع جای دیگری هزینه شود.
لاهوتی ادامه داد: قطعاً مجلس 

و کمیسیون در این رابطه جزئیات 
و شــفافیت آن را تعیین خواهند 

کرد.
گفتنی است طی دولت یازدهم 
بارها در عناوین مختلفی برداشت 
از صندوق توســعه ملی صورت 
گرفته و هم اکنون نیز قصد دارد 
مبلغ قابل توجه 1/5 میلیارد دلار از 
صندوق توسعه ملی برداشت کند.
صرف منابع صندوق توسعه 
برای اشتغالزایی ضربتی پول 

حرام کردن است
نایــب رئیس انجمــن عالی 
کارفرمایی کشــور با بیان اینکه 
صرف هزینه 1/5 میلیارد دلاری 
از صندوق توسعه ملی مقطعی و 
گره گشا نخواهد بود، گفت: صرف 
این هزینه یک مشــت پول حرام 

کردن در کشور است.
محمد عطاردیان، عضو انجمن 
کارفرمایان کشور درباره اقدام اخیر 
دولــت برای صــرف هزینه 1/5 

میلیارد دلاری با هدف توســعه 
اشتغال روستائیان، اظهار داشت: 
این موضوع به طور ریشه ای دارای 
اشــکال بوده و با این رویه موافق 

نیستم.
وی افزود: دولــت با این کار 
نشان می دهد که استراتژی کامل 
و بلندمدتی برای توسعه اشتغال 
کشور و کارآفرینی و از همه مهمتر 

توسعه پایدار کشور ندارد.
این عضو شــورای عالی کار 
ضربتی  طرح  کرد:  خاطرنشــان 
ایجاد اشــتغال یک مشــت پول 
حرام کردن در کشــور است که 
گره ای از مشکلات اقتصاد کشور 

باز نمی کند.
عطاردیان خطاب به مسئولان 
کشور تأکید کرد که باید استراتژی 
کامــل و برنامه ریــزی صحیحی 
پیرامون مسائل و مشکلات اقتصاد 
کشــور تدوین شود و اصل ماجرا 
نباید در این جریان به فراموشی 

سپرده شود.
وی با اشــاره به اینکه صرف 
هزینه های کلان از محل صندوق 
توسعه ملی اثرات مقطعی داشته 
و مشکلات همچنان پابرجا خواهد 
بود تأکید کرد: اگر در ســال های 
آینده همچنان مشکلات اشتغال 
حل نشــود باید دســت به دامن 
صندوق توســعه شــود که این 
موضوع مقطعی بوده و مشکلات 

را به طور پایدار حل نمی کند.
عطاردیان گفت: این کشور نیاز 
به کارآفرینی دارد و دولت باید از 
خودش شروع کند به طوری که 
اگر فعالیتی در کشــور خارج از 
توان بخــش خصوصی بود دولت 
ورود کند نــه آنکه دولت منتظر 
بماند تا ایده های بخش خصوصی 
را اجرایی کند. وی معتقد اســت 
که دولت باید فعالیت هایی که به 
موازات بخش خصوصی اســت را 
در دستگاه های خود محدود کند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

لایحه برداشت 1/5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی شبهه سیاسی دارد

تحویل حدود 500 هزار واحد 
مســکونی در عرض سه سال و 
نیم نشان از پیشرفت نیم درصدی 
ماهانه طرح مسکن مهر در دولت 
یازدهم دارد؛ طرحی که چشــم 
میلیون ها ایرانی سال هاســت به 
آن دوخته شــده و آخرین روزنه 
امید برای خانه دار شدن آنهاست.

به گزارش »نســیم آنلاین« ایران 
اسلامی ســالانه به یک تا یک و نیم 
میلیون واحد مسکونی برای جمعیت 
هشــتاد میلیونــی خود که ســالانه 
750هزار زوج جوان بنا بر اســتقلال 
از خانواده قبلی خــود دارند و وجود 
هشت میلیون بافت فرسوده، نیازمند 
اســت. نیازی که در تمامی دوره های 
گذشته توســط دولت های سازندگی 
و اصلاحات به فراموشی سپرده شد تا 
اینکه در اواخر دولت نهم طرح مسکن 
مهر بــرای خانه دار کــردن بیش از 
2 میلیون و 200 هزار نفر در شهرها 
و کمتر از 2 میلیون نفر در روســتاها 
تدوین و از اوایــل دولت دهم اجرای 

آن آغاز گردید.
دولت دهم موفق شد از 2 میلیون 
و یکصدوهشتاد هزار واحد استارت زده، 
یک میلیون یکصدوهشتاد هزار واحد 
به مــردم تحویل دهد و وضعیت یک 
میلیون واحد دیگر، پیشــرفت هفتاد 
درصدی باشد. یک میلیون واحدی که 

اگر با همان سرعت ادامه پیدا می کرد 
تا اوایل ســال 93 به پایان می رسید و 
دولت امکان اجرای مجدد همین طرح 
یا طرح های مشابه را پیدا می کرد ولی 
آنچه تاکنون گزارش شده است، تحویل 
حدود 500 هزار واحد مســکونی در 
عرض سه سال و نیم بوده که نشان از 
پیشرفت نیم درصدی ماهانه طرح در 
دولت یازدهم می دهد. طرحی که اگر 
پیشرفت آن یک درصد در ماه می بود، 
اردیبهشــت امسال به پایان می رسید 
لیکن عــدم مدیریت صحیح و اعتقاد 
به خانه دار کردن مردم از سوی دولت 
یازدهــم و علی الخصــوص وزیر راه و 
شهرسازی مانع جدی به پایان رسیدن 

این طرح بوده است.
ایــن مدیریت غلط موجب شــد 
تا طرح مســکن مهر کــه در پردیس 
قرار بــود با 20 میلیون آورده مردمی 
به پایان برســد بعد از سه سال و نیم 
به 40 میلیون آورده مردمی رســیده 
تا جیب خالی شــده مردم صرف عدم 
لیاقت مدیران راه و شهر سازی دولت 

تدبیر و امید گردد. 
رهبر معظم انقلاب در دیدار سال 
92 خود با هیئت دولت تاکید فرمودند:

»اگر احتمالا با اصل طرح مسکن 
مهر و یا نحوه تزریق اعتبارهای بانکی 
به آن مخالفتی وجود دارد ، اما این را 
هم بدانیم که اکنون چند میلیون نفر 

چشم انتظار تکمیل مسکن مهر هستند 
و باید این کار به طور جدی پیگیری 

شود و به اتمام برسد«. 
با لحاظ تورم ســه سال گذشته 
و اینکــه یک میلیون واحد نیمه کاره 
تحویلی بــه دولت یازدهــم به طور 
داشته  پیشــرفت  متوسط 70درصد 
است، متوسط 210 میلیارد تومان در 
هر ماه تنها هزینه نگهداری کارگاه و 
حداقل فعالیت در پروژه هاست و عملا 
پروژه ها با آمار موجود نیمه تعطیل اند.

اینکــه در پاراگراف های فوق ادعا 
به عدم اعتقاد به خانه دار کردن مردم 
از سوی آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
شده است، مستند به اظهاراتی است 
که وی در تمامی این ســه سال و نیم 
گذشــته بارها و بارهــا در خصوص 
مسکن مهر داشته است. اظهاراتی که 

نشان دهنده پشت پرده عدم پیگیری 
اجرای مســکن مهــر در وزارت راه و 

شهرسازی است. 
در ادامــه بــه چندین مــورد از 

اظهارات وی اشاره خواهد شد:
خــلاف  مهــر،  مســکن   -1
سیاســت های ابلاغی امام و رهبری - 

21 فروردین 1393:
تمام  برخــلاف  مهــر  مســکن 
سیاســت های ابلاغی حضرت امام و 
مقام معظم رهبری اســت چرا که در 
آن سیاست های ابلاغی گفته شده که 
دولت مداخله نکنــد اما این حداکثر 

مداخله بود.
2-مسکن مهر طرحی که اقتصاد 
ایران را از ریــل خارج کرد - 24 آذر 

:1393
مســکن مهر کل اقتصــاد ایران 

را از ریــل خودش خــارج کرد و یک 
تمرکز وحشتناک را در شهری بزرگ 

ایجاد کرد.
3-مسکن مهر، طرحی مزخرف - 

14 بهمن 1393:
در جواب ســؤال دبیر کمیته که 
از وی پرسیده بود: »وضعیت مسکن 
مهر مناسب نیست و چندین هزار نفر 
در کشــور و مخصوصــا تهران درگیر 
این موضوع هســتند، متاسفانه شما 
در این قضیه کار مفیدی انجام نداده 
ایــد و چندین بار هــم در علیه این 
طرح صحبت کرده اید، می خواســتم 
بدانیم نظرتان در این مورد چیست؟« 
نظر من طرح خیلی مزخرفی  به  گفت:

هست.
4- مسکن مهر، طرح شهر برانداز 

- 2 آذر 1394:
در مسکن مهر، مسکن به عنوان 
کالایی بود که انسان در آن انبار می شد. 
عده ای دنبال این هستند که طرح های 
خانه برانداز و شهر برانداز مانند مسکن 

مهر را اجرایی کنند.
5- مسکن مهر، عامل گران شدن 
9 برابــری قیمت مســکن - 4 بهمن 

:1394
در صنعت مسکن به نظر من اتفاق 
بدی که افتاده مداخله فوق العاده دولت 
گذشته بود که اگرچه به ظاهر اقدامی 
مردمی بــرای اینکه مســکن مهری 

احداث و واحدهایی واگذار شود بود، اما 
همان طور که بارها گزارش شد نشان 
داد کــه همین اقدام به ظاهر مردمی 
باعث شد تا قیمت مسکن طی 8 سال 
قبل و پیــش از روی کارآمدن دولت 

یازدهم 9 برابر افزایش داشته باشد.
6-مسکن مهر، قفس های انسانی 

- 25 بهمن 1394: 
مســکن مهر تصویری اســت از 
انسان هایی که کالا هستند و می توانید 
در هرجایی از این سرزمین آنها را در 

قفسه جا دهید 
7- مسکن مهر، طرحی پوپولیستی 

- 10 اردیبهشت 1395:
مگر می شود بدون پس انداز توسعه 
داشت؟ اما با شعار پوپولیستی گفتند 
که نیاز به پس انداز نیست و در اواخر 
دهه هشتاد هیچ سیاست پس اندازی 
را مشــاهده نمی کنیم. شعار خانه دار 
شدن بدون نیاز به پس انداز برای اخذ 
رأی جذاب است اما در اوایل دهه نود 
تورم های بالای 40 درصد و افزایش 9 
برابری قیمت مســکن در تهران برای 
یک آپارتمان معمولی از نتایج همین 

شعار بود.
8- مسکن مهر، طرحی فاجعه آمیز 

- 24 خرداد 1395:
این یک طرح فاجعه آمیز بود که 
منافع ملی کشــور را در معرض خطر 

قرار داد.

گروه اقتصادی- 
نرخ دلار برای نخســتین بار 
در طول تاریخ از مرز 4000 تومان 
بر شکستن  علاوه  تا  گذشــت 
رکورد کمترین میزان ارزش اسمی 
پول ملی، پیش بینی مســئولان 
دولتی مبنی بــر ناپایدار بودن 
افزایش های مــداوم نرخ ارز نیز 

غلط از آب در بیاید.   
به گزارش خبرنگار ما، نرخ دلار در 
بازار آزاد در روز گذشته باز هم افزایش 
یافت و از 4000 هزار تومان گذشت و 

به 4010 تومان رسید.
بنابر این گزارش، با شروع فصل 
پاییز، نرخ ارز رو به افزایش گذاشت 
و طــی کمتر از 3 ماه، روند صعودی 
گران شدن نرخ ارز چنان تشدید شد 
که در نهایت به بالاترین میزان خود 

در طول تاریخ رسید.
نرخ ارز که نســبت بــه ابتدای 
پاییز، 580 تومان افزایش پیدا کرده 
و به طــور خاص از ابتدای آذر ماه با 
افزایش حــدود 510 تومانی مواجه 
شــده اســت؛ در روز گذشته 4010 
تومان قیمت گذاری شد تا ارزش پول 
ملی به کمترین میزان اسمی خود طی 

چند دهه اخیر رسیده باشد.

کارشناسان بر این عقیده اند که 
این نرخ در ادامه ســال جاری باز هم 
با افزایش رو به رو خواهد شد )بعضی 
از دلالان نیز زمزمه افزایش این نرخ 
به بالای 5000 تومان تا پایان ســال 
جاری را مطرح کردند(، این در حالی 
است که در زمینه علت افزایش نرخ 
ارز همواره از دلایل مختلفی – مانند 
تقاضای ارز اربعین، ریاست جمهوری 
ترامپ و جشــن کریســمس!- که 
همگی موقتی و تا حدودی ناچیز می 
باشند، نام برده شده است. نکته دیگر 
اینکه با گذشت نزدیک به یکسال از 
اجرای برجام، نرخ ارز رقم بالایی در 
حدود 600 تومان افزایش پیدا کرده 
)و حتی نرخ دلار دولتی هم که تابع 
تصمیمات بانک مرکزی است در دوره 
پسا برجام نزدیک به 250 تومان به 
قیمت آن اضافه شده( است، که نشان 
دهنده عدم تاثیرگذاری مثبت برجام 
بر ورود ارز به کشور و نهایتا افزایش 

ذخایر ارزی می تواند باشد.
با این وجود از ســوی دیگر این 
شــائبه نیز وجود دارد که خود دولت 
راضی بــه افزایش نرخ ارز می باشــد 
چراکه هم اکنون لایحه بودجه سال آتی 
به مجلس ارسال شده و زمینه سازی 

برای افزایش نرخ ارز سال آتی می تواند 
موجب کاهش کســری بودجه دولت 
بشــود.  چنانچه طبق گزارش فارس، 
فعالان بــازار ارز عوامــل مختلفی را 
برای افزایش نرخ ارز عنوان می کنند، 
اما معتقدنــد بانک مرکــزی از نرخ 
تومانــی دلار حمایت می کند   4000
و اساسا روز گذشــته دلار در بازار از 

4000 تا 4010 تومان قیمت خورد.
پیش بینی غیرواقعی مدیر دولتی

این در حالی اســت که چندی 
پیــش حمیــد زمــان زاده، مدیــر 
پژوهشــکده پولی و بانکــی از بعید 
بودن افزایش نرخ دلار تا 3800 تومان 

خبر داده بود. به گفته وی براساس این 
چارچوب ها افزایش بیشتر نرخ ارز و 
رســیدن آن به سطوح 3800 تومان 
بســیار بعید بوده و به نظر می رسد 
حداکثر نرخ در بازار ارز تا پایان سال 

حداکثر 3700 تومان باشد! 
با این حــال، نرخ جدید دلار در 
بازار آزاد نشــان می دهد این گفته ها 
که حدود یک مــاه از آن می گذرد، 
کاملا نادرست و غلط بوده و هم اکنون 
شاهد عبور قیمت دلار از 4000 تومان 

می باشیم.
فراموشی وعده تک نرخی

نکته دیگــر اینکه، بانک مرکزی 

و خصوصا رئیس  آن از ســال 93 به 
صورت مداوم وعده تک نرخی کردن 
نرخ ارز را داده اند ولی هر بار با گذشت 
مدت مشخصی که تعیین کرده بودند 
تحقق این وعده نه تنها در سال های 
93 و 94عقب افتاد، بلکه در ســال 
95 و با وجود گذشت 10 ماه از سال 
و نزدیک یک سال از تصویب برجام، 
نه تنها نرخ ارز تک نرخی نشده بلکه 
در جهت عکس آن نیز حرکت شده، 
چنانچــه فاصله 400 تومانی نرخ ارز 
رســمی و آزاد در نیمه نخست سال 
جاری تا حــدود 800 تومان در روز 
گذشــته افزایش پیدا کرد. به دیگر 
ســخن نه تنها پس از گذشــت سه 
سال از عمر دولت، این وعده محقق 
نشده است، بلکه شکاف ارز رسمی و 
ارز آزاد تقریبا دو برابر هم شده است!
تمام این موارد در شرایطی است 
که پس از افزایش ناگهانی نرخ ارز از 
ابتدای پاییز سال جاری به خصوص از 
ابتدای آذر ماه که رکورد های بالاترین 
نرخ های ارز را در طول تاریخ شکست، 
برخی از مســئولان اقتصادی کشور 
مانند رئیس کل بانک مرکزی و وزیر 
اقتصــاد از ناپایدار بودن این موضوع 

خبر می دادند.

چنانچه ولی ا... سیف، رئیس کل 
بانک مرکــزی در خصوص وضعیت 
آشفته نرخ ارز در نیمه ابتدایی آذر ماه 
گفته بود: بانک مرکزی در طول سه 
سال گذشته همواره سعی کرده بازار 
ارز را در مسیر اصولی خود هدایت و از 
همین بابت نیز در خصوص انحرافات 
از مسیر مزبور و بروز نوسانات ناپایدار 
اتخاذ موضع کرده است. در مقطعی با 
افت شدید و ناپایدار نرخ ارز، اینجانب 
عنوان کردم که این کاهش منطقی و 
پایدار نیست و امروز نیز از همان نگاه 
و منظر اعلام می کنم که افزایش نرخ 
ارز در روزهای اخیر نیز یک شــوک 

انتظاری است و پایدار نخواهد بود.
علاوه بر سیف، علی طیب نیا وزیر 
اقتصاد نیز چندی پیش در حاشــیه 
بیست و سومین همایش ملی بیمه و 
توسعه در جمع خبرنگاران، نوسانات 
نــرخ ارز در بــازار و وضعیت موجود 
را طبیعی دانســته و گفته بود: جای 

نگرانی در این خصوص وجود ندارد.
به هر حال ورود نرخ ارز به کانال 
4000 تومان نشان می دهد علی رغم 
گفته های پیشین مسئولان اقتصادی 
کشور، افزایش های پی درپی این نرخ 

چندان هم ناپایدار نبوده است.


